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U N  NOU TEATRU : E XCE L S IOR 
1 NTERV I U  C U  I O N  LUCIAN 

- Cum s-a născut ideea Teatrului  Ex
celsior? 

- Din discuţi i le pe care le-a m avut cu 
foştii mei colegi de la Teatrul  " I on Crean � 
gă"  am constatat că e1 vor să pună în 
contin uare accentul  pe repertoriul  de ti � 
neret. Ca să n u  mai  vorbim că, aşa, la 
cei peste 200.000 de copii ai capitalei,  u n  
singur teatru n u  poate acoperi necesităţi le 
acestora. f ată de ce i-am solicitat Ministe
rului  Culturii posibilitatea de a face o tru
p ă  particulară de teatru pentru  copii .  Lui  
A n d rei Pleşu i -a p lăcut foarte mult  ideea, 
a spus că vrea să mă aj ute, mai a·les pen
tru început, şi aşa s-a n ă scut acest teatru , 
ca re este sub directa oblădu ire a Ministe
rului  Culturi i .  După ce am căutat  în lot 
Bucureştiu l ,  am găsit sala dezafectată a 
fo

.
st u lui cinematograf " Excelsior" , pe ca n• 

a folosit-o la un moment dat Teatrul  
"Ţăndărică" şi care u l terior s-a t ransfor
mat intr-u n  depozit de cărţi  vechi al Aca
demiei. Am găsit intelegerea cuvenită, 
Academia a fost de acord să ne cedeze 
acest spaţiu, cu con diţia ca şi noi să le 
oferim un spaţiu corespunzător pentru de
pozitarea cărţilor. 

- Va fi nevoie, totuşi, de o ·investiţie 
serioasă? 

- Tn ideea de a readuce în circuitul  
teatr a l  o asemenea sal ă ,  atît  Min isteru l  
Culturi i  c i t  ş i  Ministerul Economiei mi-au 
oferit sprij i n  material  pentru reamenaja
rea săl i i .  Speră m că în toamnă vom avea 
o nouă sală de teatru în Bucu reşti, de 
cea mai fru moasă şi elegantă iormă. 
Exact i n  piata de l îngă fo5tul C.C. , pe 
strada Academiei, acolo unde în t impul 
Revoluţiei din decembrie s-a tra>. asupra 
copi i lor şi au m u rit copii, copiii vor avea 
un teatru al lor. 

- Ce ne puteţi spune despre trupa 
acestui teatru? 

- Tn afară de mine, ea e formată din 
cinci colegi de la Teatrul  "Creangă" şi 
anume Daniela Anencov, Genoveva Pre
da,  Paula Sorescu, Victor Radovici şi Va
sile Mentzel. Vom avea în plus opt posturi  
care vor fi  ocupate, prin rotaţie, de actori 
foarte t ineri şi absolvenţi ai I nstitutulu i  
de ieatru . S-a angajat  deja l a  noi  Nieu 
Al ifantis, care va gira compartimentul  
nw zical al teatrului  nostru . 

- Faptol angajării presupune deja 
existenţa unei scheme de funcţionare? 

- Bineîn ţeles. Existăm ca teatru de la 
1 apri l ie şi vă asigur că nu mi-a fost deloc 
frică de această dată . 

E un risc asumat. 
U n  risc asumat e o victorie în  per-

spectivă . 
- Cu ce veţi i n cepe? 
- Voi începe cu refacerea rn u zica l u l u 1  

1\'\uşchetarii Măgăriei Sale, scris de mint· 
şi de Virgil  Puicea, care este un pam flet 
sub formă de fabu l ă  îm potqva monarhiei 
tota l itariste şi a cortegiul ui  ei de "binefa
ceri" . De ce m-a m gîndit la piesa as
ta? Pen tru că şi ea, chiar dacă noi am 
j ucat-o ca spectacol pentru copii , a fost 
interzisă din cau•a sim i l i\ u d in i lor  cu de
cedatul  s istem . Praghezi1 au j ucat-o şi ei 
cu succes, î nsă în forma in i t ia lă ,  ca u n  
spectacol pentru adu lţi .  Pa :a lel ,  voi face 
spectacolu l  Nu treziţi un copil care vi
sează de E u gen Ionescu (e .-orba de Po
veşti de Eugen Ionescu, j ucată şi la tea
trul  " Crean gă " ,  c ' J  tit l u l  Imaginile sînt 
imagini) şi u n  musical S . F . , tntitulat 
Ta-Ga-Ta contra lui  Ge-Oe-Lin ( Tapa 
j u l ,  Gă lăgia şi Tămbă l ă u l  contra Genera
loru lui  De Linişte) . scris tol de mine şi 
Virgil Puicea. Gn1 dite initial ca apariti i  
de basm , personajele piesei şi -a u  conturat 
acu m un aspect ceva mai contemporan 
şi actual ,  semanind chiar cu unii tineri 
de pe st ra zile noastre. Sigur, s int  doar 
primele titluri pe < are le avem 1n vede
re. Am m u lt( intent i i  ş i  p roiecte. Pe p lan  
national vreau să const itui  un club a l  pr ie
teni lor teatru l ui, tn grup de scriitori "a i  
casei" ,  care s a  scrie special  pentru 
noi.  Pe plan intern 1 ! ion a l ,  la viitorul Con
gres al AS I TEJ d pe 1 9-28 mai, de la 
Stockhol m ,  vreau să fac un apel tutu·ror 
colegilor d in l ume pentru a ne trimite cele 
mai va loroase texte con tem 1orane pentru 
copii . Am î n  proiect constituirea unui  cen · 
tru vizual şi a altuia de lect Jră , tot pen t r u  
copii, hol u l  t�atru l I Î  urmînd s ă  gă zduias
că şi el expoziţ ii" l? desen şi pictură a h· 
copi i lor . Mai vreau să reactivez fostul  
club int i tu l  GhiQCeil teatrului, care va 
fi u n  fel de cerc •'e ·iniţ iere a copii lor în  
arta teatrului ,  n 11 ' 1  sensul de a- i  trans-

forma i n  " a rtişti am ator i "  ci in dor i nta 
de a- i  fami liariza cu not iuni le  elemen tare 
a le artei spectaco l u lui .  

- Aveţi o foarte bogată experienţă 
internaţională. In trecut, cu Teatrul  " Ion 
Creangă" al cărn 1 director aţi fost, aţi 
participat la marile festivaluri teatrale in
ternaţionale de profil, in · m ai apoi, ră
mînînd acelaşi neobosit · i redutabil ani
mator de trupe, aţ : organin.t impresionan
te turnee în străinătate, sp�ctacolele dum· 
nea voastră jucîndu-se î n  Statele Unite ale 
Americii, Canada, Cuba, Japonia. V-aţi 
gîndit şi la posib ilitatea creării unui fes
tival internaţional de teatru pentru copii 
la Bucu reşti, pe ca re să-I organizeze chiar 
teatrul dumneavoastră? 

- Sînt  fericit d mi-aţi pus intreba rea 
o � sta pentru că 111eea a··est ui iestival  o 
<tveam mai  de m 1 1 1 ,  dar pina acum n -am 
avut voie n ici măcar s-o_ pomenesc. Cînd 
teatru l  nost r u  va fi apt pl ntru a primi  
oaspeţi, intenţion ăm să tacem mai întî i  

·cîteva schimburi interna tio, a le, unele fi
ind  dej a în curs de perfecta re, şi apoi chiar 
m icrofest ivaluri ,  < i  le spunem prt!ga titoa
re. Voi putea In , , rşit , şi eu să invit un 
Comitet executiv a l  ASI TEJ la B ucureşti, 
să prezint activ 1 tea tuturor teatrelor 
pentru copii din ' a ră ,  organizînd u n  ciclu 
de reprezenta\ii 1..,  care ă participe şi lea
trele ,.de proză" cu spect -.. cole pentru co
pii. 

- Cînd credeţi că va bate gongu l in
augural al teatru lui  Excelsior? 

- Dacă şantierul  de constructii va în
ţelege importanţa acestei .l ucră ri,  o dată 
cu începerea şcoi.J ior şi a stagiuni i  tea
t ra le, pe 15 septe t brie. 

- Ce va mai face pînă atunci actorul 
Ion lucian? 

- Am fost in1 1tat să Jart icip la fes
tiva l u l  Franco-ph mies th�:atrales la Man
tes- la-Jolie Am t ·a nsforrr J t  in vitaţia per
sona lă in particij'J rea cu un spectacol şi 
m ă  voi duce cu Confesa de E 1 1gen I onescu, 
în varianta nou ă ,  cu trupa Excelsior. fn 
cont inuarea acest u : fest ival,  personal sînt 
i nvitat la Château theâtre de Roquefere 
cu un recita l  de poezie româ nească, e la �  
sică dar  şi propri . · .  Mă reîntorc apoi la 
şantier şi la prt-g-ătirea deschiderii sta
giunii .  Concomitent, voi j uca în continua
re in spectacolele Teatrului  de Comedie 
în care sînt distribuit . Cam a t i t  pen t ru 
moment .  Deşi n u  creJ că mă voi 
.. rezuma" la atît.  Pe 4 noie mbrie împl i 
nesc 50 de a n i  de teatru şi  c red că trebuie 
sărbători\i tot pr · t r -un  spEctacol . 

convorbire consemnata de 
Vasile Hâncu 
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